
 
 
 
 

НАСТАВЉЕНИ ПРЕГОВОРИ О ПОЛИТИЦИ ЗАРАДА У 
ПРОСВЕТИ 

Влада прихватила захтеве синдиката, али на одложено 
 

         Оцењујући своје успехе у првих 100 дана рада Владе у 9 тачака, 
Влада је под тачком 8, која се односи на Циљеве и резултате постигнуте у 
области образовања (и здравства), између осталог, навела као своје успехе 
чињеницу да је „Усвојена Стратегија образовања Србије до 2020. године“, 
да је „Подељено 228.000 бесплатних уџбеничких комплета за најмлађе 
основце“, да је „Промењен Закон о високом образовању (смањен број 
бодова за упис наредне године), да је „Побољшана доступност образовања“ 
и да је „Повећано издвајање за образовање (!!!) у складу са Стратегијом 
образовања Владе Републике Србије 2012/2020. у процедури“ (ма шта год 
то значило), те да је „Побољшан материјални положај запослених“ !?! 
(настављени разговори са синдикатима!), иако од 28. августа до јуче (19. 
новембра) није било никаквих преговора, а нити се Влада огласила по 
предлогу Протокола и Уредбе о коефицијентима које су Влади синдикати 
доставили у првој недељи септембра. О неуспесима Влада није говорила, 
али није пропустила прилику да себе оцени високом оценом, за разлику од 
синдиката који су оцену Влади дали као тешко прелазну или су се, пак, 
задржали на опоменама. 
         Елем, јуче у раним преподневним сатима стигао је позив да се 
синдикати окупе и да у 13 часова у здању некадашњег Савезног завода за 
статистику, а данас базе државног ризничара, одрже преговоре на којима 
би се преговарало о политици зарада у 2013. години и о изменама Уредбе о 
коефицијентима за обрачун и исплату зарада. Истине ради, треба рећи да 
је током викенда било телефонских позива од стране представника 
Министарства просвете и најава да ће се овај састанак одржати. Да су 
интереси запослених били јачи од процедуралних грешака приликом 
позива и/или сујете, јасно је и из чињенице да су се за истим столом у 13 
часова нашли сви представници синдиката свих сектора образовања, од 
предшколског до универзитетског. Нико није изостао. А дошла су и оба 
министра – министар школски, проф. др Жарко Обрадовић и државни 
ризничар, мр Млађан Динкић, све са најближим сарадницима.  
         Након краћег уводног излагања једног, па другог министра и 
покушаја опструкције преговора од стране председника СОС-а, навођењем 
разговора на секундарне теме, генерални секретар СрпС-а Хаџи Здравко 
М. Ковач је оштро протествовао и нагласио да Влада, односно ресорни 
министри нису поштовали Великогоспојински договор и нису довољно 
учинили (или нису можда ни могли) да се у ребалансу буџета нађу средства 
за отпремнине војвођанских просветара који опет „висе“ између 
републичке и покрајинске бирократије и до данас нису добили припадајуће 
отпремнине. Проф. Ковач је напоменуо да постоји на десетке школа које су 
у блокади због правоснажних судских пресуда и немогућности да школе 
саме обезбеде средства за исплату трошкова по тим пресудама, а након 
тога и краће расправе која је уследила о оправданости и потреби да Влада 
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донесе (по први пут) Уредбу о коефицијентима за запослене у 
предшколским установама, о чему је постигнут консензус, вратио 
разговоре на основну тему, због чега су се и синдикалци и ресорни 
министри окупили – Протокол, тим пре што су сви синдикати доставили 
своје предлоге протокола, а Влада се, бар до јуче, о томе није изјаснила.  
         Ипак изгледа да је на експертском нивоу било разговора о овим  
захтевима синдиката и након што су говорили представници више 
синдиката, дошло се до нове понуде Владе Републике Србије, што значи да, 
ипак, није била тачна министрова изјава после претходних преговора да је 
Протокол могуће усвојити само по принципу „узми или остави“. Нови 
(модификовани) Протокол треба да у електронској форми у току 
преподнева стигне у синдикалне офисе и да се о њему у наредних дан-два 
изјасне органи синдиката, после чега би актери опет сели за сто и 
проценили да ли могу потписати овај Протокол и прихватити у њему 
наведено, а то је:  

1. Влада Републике Србије се обавезује да ће редовно извршавати све 
обавезе према запосленима у просвети и гарантује редовну исплату 
плата запосленима за 2012. и 2013. годину 

2. Влада Републике Србије се обавезује да се број запослених у просвети 
неће смањивати у 2012. и 2013. години (између осталог и због 
чињенице да у буџету нису планирана средства за отпремнине које 
би се могле појавити у оном моменту када Влада усвоји „републичку 
формулу за финансирање“ per capita, при чему ни тада Влада неће 
инсистирати да се вишкови отпусте уколико њихово финансирање 
захтевају органи ЈЛС и желе преузети финансирање тих вишкова из 
буџета ЈЛС) 

3. Повећање плата запосленима у просвети, почев од октобарске плате 
(исплата у новембру) биће у износу од 2% 

4. Влада Републике Србије обезбедиће повећање плате у 2013. години, 
почев од априлске плате за 2%, а од октобарске у 2013. години, у 
складу са фискалним правилом дефинисаним Законом о буџетском 
систему (треба рећи да су тачке 3. и 4. преписане одредбе Закона о 
буџету и да су неки синдикати сматрали да се ове одредбе не требају 
наћи у тексту Протокола, док један број синдиката није се изјаснио 
да ли је овим тачкама место у Протоколу или не, односно да ли су оне 
за њих као услов потписивања прихватљиве) 

5. (нова тачка на захтев СрпС-а и de facto прихваћен предлог СрпС-а) 
Влада Републике Србије донеће нову Уредбу о коефицијентима за 
обрачун и исплату плата у којој се обавезује да ће у року од наредне 
три године успоставити ранији однос између најниже и највише 
плате од 1:3 у основном и средњем образовању, односно 1:5 у 
универзитетском образовању (преговори око реализације овог 
усклађивања коефицијената водили би се током 2013. године са 
применом од плате за децембар 2013. (прве плате буџета за 2014. 
годину) и током  три године би се дошло до прокламованих односа, 
чиме би се успоставио ранији принцип да плата зависи од 
сложености послова и елиминисало тренутно незадовољство, где су 
због примене одредбе Закона о раду о минималној загарантованој 
заради запослени на најједноставнијим пословима сустигли 
запослене на сложенијим пословима, уз тенденцију да се већина 
запослених нађе у позицији запослених која прима  загарантовани 
минималац  



6. (бивша тачка 5.) Влада Републике Србије обезбедиће исплату 
јубиларних награда запосленима у просвети из буџета јединица 
локалних самоуправа на територији Србије, отпремнина и трошкова 
по одлукама судских пресуда, у складу са одредбама Закона о 
основама система образовања и васпитања. Јединице локалне 
самоуправе су у обавези да информацију о исплатама јубиларних 
награда запослених у просвети достављају Министарству финансија 
и привреде (реализацију ове тачке контролисаће Министарство 
финансија и привреде). За оне непокорне ЈЛС, које не поштују права 
запослених, Министарство ће законом утврдити одредбу да им се у 
том случају обуставе трансферна средства из буџета Републике, док 
не измире своје обавезе према запосленима – ова одредба, по речима 
министра Динкића, наће се у Предлогу Закона о буџету на Влади већ 
данас 

7. (бивша тачка 6. – ова тачка није била спорна ни раније) За све 
запослене у просвети Влада Републике Србије ће обезбедити исплату 
једнократне новогодишње, односно светосавске награде у износу од 
4.000 динара нето, кумулирано кроз децембарску зараду у бруто 
износу која ће се исплатити у јануару 2013. године.  

         На овај начин може се констатовати да је Влада прихватила највећи 
део захтева синдиката и да би овако формулисан Протокол отворио 
могућност да се у периоду од три године изврши линеарно увећање свих 
зарада, пошто је свима савршено јасно да је то посао који се и не може 
урадити једнократно, јер једнократно нисмо ни пропали, већ то траје од 
чувеног „замрзавања“ плата, од 2008. године па до данас и, оно што је још 
важније, да однос између плата буде однос између сложености послова које 
запослени обављају.  
         У сваком случају, до краја ове недеље биће јасно да ли ће три 
синдиката прихватити Протокол, онај четврти, ви добро знате који је то, 
већ се изјаснио да му Протокол није по вољи, иако су у последњој верзији 
Протокола уграђени и готово сви њихови захтеви, изузев једног, а који су 
подржали и други синдикати - да се раздвоје плате запослених у јавном 
сектору од пензија, односно да се плате утврђују секторски, што, у сваком 
случају, излази из компетенција два министра која су јуче преговарала са 
синдикатима, превелик је залогај за њих двојицу и услов за о(п)станак 
садашње Владе, с обзиром на утицај потпредседника и министра за рад, 
запошљавање и социјалну политику, кога иначе зову „пензионерска мајка“, 
тако да, за сада, сваки 1% повећања плата или пензија значи 8 милијарди 
динара мање у буџету, а када би се раздвојиле плате и пензије, плате и 
плате по делатностима, са тих 8 милијарди запослени у просвети би имали 
око 8% веће плате. 
 
 
Београд, 20.11.2012.год.                         проф. Хаџи Здравко М. Ковач 
                                                                   генерални секретар СрпС 
 


